

[Text]

Mr. Douglas: I want to ask the Minister this. When this matter goes before the United Nations with respect to trying to work out some method by which a situation like this can be averted and how they will be dealt with when they unfortunately happen, will the Canadian government urge that there be in place a provision that any country whose satellite falls in other countries must co-operate to the extent of giving all the information? Otherwise, how can you know whether you have cleaned up the spray of atomic material unless you know how much there was to start with?

Mr. Gillespie: Mr. Chairman, my colleague, the Minister for External Affairs, has already made those representations and made them very vigorously.

Mr. Crosbie: Under threat of war?

Mr. Douglas: I am not suggesting that you start a war, but there are such things as negotiations. If you are going to try to build a civilized world community, then what you try to do is to have some understanding between the nations that in the event of a situation like this recurring that there are guidelines laid down in which there must be co-operation. If nations are not going to co-operate, then, of course, things like this are going to happen regularly, and more and more countries are going to have the kind of situation we have had—only, they may not be as fortunate. It may happen over a large city of several million people, in which case the situation will be disastrous.

So I think the commonsense and decency of the world will insist that the Soviet Union or any other country supply this kind of information if there is a repetition of this unfortunate incident.

• 1650

Could I ask, Mr. Chairman, for clarification of one point. It was not clear about the figures which you gave to Mr. Munro. As I understand it now, the total cost, from the standpoint of Atomic Energy Control Board, is \$2.6 million. Is that right?

M. Prince: Minus the lapsed amounts.

Mr. Douglas: Minus the—?

Mr. Prince: Minus the lapsed amounts. There is about \$375,000 lapsed off the \$2.6 million.

Mr. Douglas: Will lapse before the end of the . . .

Mr. Prince: Last fiscal year, we lapsed \$359,000, I believe.

Mr. Douglas: I see.

Mr. Prince: So the total amount to the board is \$2.6 million minus the amount lapsed, which would be about \$2.2 million and a fraction.

Mr. Douglas: Could I ask the Minister who is bringing together all of these various items of expenditures by the Department of National Defence and by any other agencies so that we can have a total figure as to what it has cost—not what we are asking because there will be other than incremental costs which we will ask for. What is the total figure? Can anyone give us a total figure? Or where do we get it and when

[Translation]

M. Douglas: Je m'adresse au ministre. Lorsque la question sera soumise aux Nations Unies en vue d'éviter ce genre de situation ou d'établir une procédure en cas d'accident, le gouvernement canadien insistera-t-il pour que les pays dont les satellites s'écrasent ailleurs coopèrent jusqu'à donner tous les renseignements pertinents? Comment, dans le cas contraire, pourra-t-on à défaut des caractéristiques de base, savoir si on est parvenu à enlever toutes les particules radioactives?

M. Gillespie: Monsieur le président, mon collègue, le ministre des Affaires extérieures a déjà présenté des instances en ce sens, et ce, de la façon la plus vigoureuse possible.

M. Crosbie: Sous menace de guerre?

M. Douglas: Je ne parle pas de guerre. Il y a quand même la négociation. Si l'on veut vivre dans un monde civilisé, il doit y avoir une entente entre les nations pour qu'en cas d'incident comme celui qui s'est produit, des méthodes soient utilisées, une coopération soit offerte. Si les nations ne veulent pas coopérer, évidemment cela risque de se reproduire régulièrement et des pays sans cesse plus nombreux se retrouvent dans la même situation que nous, sans avoir forcément autant de chance. Cela pourrait se produire au-dessus d'une ville de plusieurs millions d'habitants, ce serait un désastre.

Je pense que le bon sens et la décence pousseront le reste du monde à insister auprès de l'Union soviétique ou de tout autre pays pour qu'elle communique ce genre de renseignements si ce regrettable accident se reproduisait.

Monsieur le président, vous me permettez de demander une précision? Je n'ai pas bien compris les chiffres que vous avez donnés à M. Munro. Si je ne me trompe, le coût total pour la commission de contrôle de l'énergie atomique est de 2.6 millions de dollars, n'est-ce pas?

M. Prince: Moins les sommes échues.

M. Douglas: Moins les . . . ?

M. Prince: Moins les sommes échues. Environ \$375,000 sur ces 2.6 millions de dollars n'ont pas été utilisés et sont échus.

M. Douglas: Ils parviendront à échéance avant la fin . . .

M. Prince: A la fin de la dernière année fiscale, je crois que \$359,000 sont parvenus à échéance.

M. Douglas: Je vois.

M. Prince: Si bien que pour la commission, ce sont 2.6 millions de dollars moins les sommes échues, ce qui donne environ 2.2 millions de dollars et une fraction.

M. Douglas: Le ministre peut-il me dire qui doit compiler toutes ces dépenses du ministère de la Défense nationale et autres organismes pour que nous puissions savoir ce qu'il en a coûté au total—non pas ce que nous voulons réclamer, car d'autres coûts entrent en ligne de compte. Quel est le chiffre total? Quelqu'un peut-il nous le dire? Sinon, comment faire